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Rozwi,\zanie zadania M 692. Niech
Si (t) oznacza odleglosc od srodka
stolu do konca minutowej wskaz6wki
i-t.ego zegarka w chwili t, zas 0, -
odleglosc od srodka stolu do srodka
i-tego zegarka. Poniewaz podwojona
dlugosc srodkowej w tr6j kacie jest nie
wieksza od sumy dlugosci sf\8iadujacych
z nia bok6w, wiec

S;(t) + S.(t + 30 min) ~ 20 •.
Dodajac te nierównosci
stronami dostajemy:

2:S.(t) + 2:S.(t + 30 min) ~ 22:0 •.

wiec albo 2: S'i (t), albo
2:S, (t + 30 min) jest nie mniejs?a
od 2:O •.•.

Urodzilam sie w 1953 roku. Moja cecha (wada? zaleta?) od dziecinstwa bylo
pragnienie, by osiagac cele szybko, nie szczedzac pracy czy wysilku. Totez do szkoly
podstawowej zaczelam chodzic majac szesc lat, co bylo w owych czasach nie lada
osiagnieciem, jako ze lawki zajmowal wyz demograficzny. W szkole lubilam po trochu
wszystkie przedmioty, a wiec bylam typowym materialem na osobe, która moze
studiowac na dowolnym kierunku, ale bez ogromnej pasji.

Wielka milosc do fizyki przyszla pózno, bo dopiero w IV klasie IX Liceum
Ogólnoksztalcacego im. K. Hoffmanowej w Warszawie, gdy na horyzoncie pojawil sie
wyjatkowy nauczyciel, Profesor Witold Lucznik. Mysle, ze wszyscy w klasie odkrylismy

wtedy nagle piekno fizyki, bo zaczynalismy interesowac sie tym~ rozumiec to, co
dzieje sie wokól na~. Zakochalismy sie w fizyce, a zenska czesc klasy i w naszym Panu
Profesorze.

Potem, w roku 1971 przyszedl czas studiów, swiadomie wybranych, choc jeszcze rok
wczesniej 'marzyla mi sie geologia, medycyna, biologia lub elektronika. Zrozumialam
nagle, ze fizyka - i tylko ona - pozwoli mi poznac prawde o otaczajacym swiecie
i prawa nim rzadzace, a co wiecej, w pózniejszej pracy pozwoli mi uczestniczyc w tym
procesie poznania. Skoro wiec sie zdecydowalam, to znowu chcialam chlonac wszystko
maksymalnie szybko i studia na Wydziale Fizyki Uniwersytetu Warszawskiego
skonczylam w 1975 roku, rok wczesniej niz wiekszosc moich kolegów.

Po ukonczeniu studiów zaczelam prace w Zakladzie Fizyki Ciala Stalego Instytutu
Fizyki Doswiadczalnej Uniwersytetu Warszawskiego. Wybór jako specjalizacji fizyki
ciala stalego wiazal sie z pragnieniem odczuwania potrzeby moich badan nie tylko
dla lepszego poznania praw r~adzacych otaczajacym nas swiatem, ale i dla ulatwiania
naszego codziennego zycia. Chcialam po prostu, by wyniki moich badan znajdowaly
konkretne zastosowania. Fizyka ciala stalego niemal automatycznie spelnia to zyczenie
- materialy badane znajduja szerokie zastosowanie zarówno w przedmiotach uzywanych
na co dzien, jak i w bardziej wyrafinowanych przyrZadach, chocby tych, które lataja
daleko od nas w przestrzeni kosmicznej. I tak zostalam fizykiem ciala stalego,
którym jestem do dzis. W roku 1979 obronilam prace doktorska, a w 1987 - prace
habilitacyjna. W zeszlym roku mianowano mnie na stanowisko docenta.

W miedzyczasie odbylam dwa zagraniczne staze naukowe. W latach 1980-1982
pracowalam w Massachusetts Institute of Technology w Bostonie, a w latach 1987-90
na Uniwersytecie Kalifornijskim w Berkeley kolo San Francisco. Obie uczelnie naleza
do najlepszych w Stanach Zjednoczonych. Z przyjemnoscia musze stwierdzic, ze
obserwacje poczynione w trakcie w sumie piecioletniego pobytu w USA wyleczyly
mnie z wszelkich typowych polskich kompleksów. Dzis z,pelnym przekonaniem moge
stwierdzic, ze polska szkola fizyki jest szkola bardzo dobra, otwiera nam szeroko drzwi
w swiat i pozwala z wysmienitej pozycji wspólpracowac z renomowanymi osrodkami
swiatowymi. Polscy fizycy cenieni sa bardzo wysoko njl. calym swiecie. Tu, w tej
dziedzinie marzenie o wspólnej Europie, ba, o wspólnym swiecie, nie jest utopia.

W swojej pracy naukowej prowadze badania defektów w krysztalach
pólprzewodnikowych. Niedoscignionym przez nature i czlowieka idealem sa krysztaly
,o niezaburzonej strukturze, zlozone z atomów ustawionych w równych odleglosciach.
Rzeczywiste krysztaly maja defekty, jak chocby przymieszki obcych atomów, luki
,(puste miejsca wezlowe, w które nie wbudowal sie zaden atom) czy tez atomy
wbudowane w miejscach nieprawidlowych. Defekty w sposób bardzo istotny wplywaja
na wlasnosci elektryczne i optyczne pólprzewodników, a wiec, te wlasnosci, które
wykorzystuje sie w zastosowaniach tych materialów. Nasze badania prowadzone
sa w kierunku zrozumienia znaczenia poszczególnych defektów dla wlasnosci
pólprzewodników i przede wszystkim okreslenia struktury mikroskopowej tych
defektów. Jest to nieslychanie fascynujace, gdy posrednio z badan elektrycznych
i optycznych mozna wnioskowa,.;, jak wyglada w krysztale malutki obiekt, wielkosci
kilku A, którego nie da sie zobaczyc bezposrednio nawet za pomoca najlepszego
mikroskopu elektronowego. Uwazam, ze najwiekszym osiagnieciem naszej grupy bylo
pokazanie, iz glównym defektem krysztalu pólprzewodnikowego arsenku g~lu jest tzw.
antystrukturalny arsen, czyli atom arsenu, który zamiast w swoje miejsce, wbudowuje
sie w miejsce wlasciwe dla galu. Okazuje sie, ze przecietnie jeden na milion atomów
arsenu wbudowuje sie w miejsca galowe w arsenku galu.
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